

Jizos we komot Nazaret

Lesin 1

Profesi en Ay Witnes

I pas siksti (60) Ol Testament profesi den bot Jizos ol den tin ya bin apin. Den profesi ya bin tok bot di wan ol tem we di Ol Testament bigin insay Jenesis en don insay Malakay. Di chans fo mek twenti fayv pan den tin ya apin pas 1 pan wan tawzin trilyon.

Boku profesi den de bot Jizos na di Ol Testament bot wetin na bin di posibul fo mek jos 25 predikshon bot posin we den fo bon boku ia afta dat en mek den predikshon ya kam tru?

Dokto. Hawley O. Taylor don gi dis ansa: 'We i kam pan den n kes ya bot tin den we den bin don tok bot fo Izrel in Mesaya we bin fo kam, if di chans fo mek den win ivin insay di kes fo eni wan pan den, dat na p (probability) ikwal to n insay evri kes, den di ovala probabiliti se ol di n ivin den go fen den fulfilment insay wan posin go bi p 8 ikwal to  $(1/2)^7$ . So, na wan chans nomo go de pan 20 (33 milyon, usay n ikwal to 25) pan ol den tin ya we den bin don tok bot fo kam tru if na jos ges. Naw we yu luk den profesi ya bot Krays, yu go si se noto ol den ol get ivin chans fo get sakrifays, bikos insay som tem den, i no kin izi fo mek di tin apin atol (as fo bon pikin we no get motalman papa). Wan rili konsavayv kompromis go bi p ikwal to 1/5; en di ovala probabiliti fo di n profesi den fo kam tru go bi pn ikwal to  $(1/5)^7$  wan chans aut pan wan tawzin trilyon if n ikwal to 25. (Modern Science and Christian Faith, p. 178) Ivin if di profesi bot di vajin bon no de, di nomba stil de astronomically big. Tu big fo tink se dis apin bay aksident! Twenti fayv profesi den bot Krays en aw den go apin, from Modan Sayns en Kristian Fet, pej 179-183. I klia se profesi den we don apin de mek di profesi na tru.

Jizos kam fo fulfil di lo en di profet den. Di Ol Testament bin rayt di profesi en di wan den we rayt di Nyu Testament sho klia wan se den apin. Dis na jos wan pan di prof den we de sho se Jizos na di posin we I bin se in na, God we tan lek Jizos we komot Nazaret. Jizos

"Di Papa we sen mi in sef don tok bot mi. Una no eva yeri in vays o si in fom, en in wod no de insay una, bikos una no biliv di wan we i sen. Yu de tray tranga wan fo stodi di Skripcho den bikos yu tink se bay we yu get layf we go de sote go. Dis na di Skripcho [Old Testament] we de testify bot mi" (Jon 5: 37-39).

Di Aposul Pita

Kristian den de wer Krays in nem bikos Krays na den Masta, Ticha, Gayd, Sevio, Ridima, Modal, Ay Prist, Op, Sakrifays fo sin en boku, boku oda tin den. Di fawndeshon we strong lek rok fo wi fet na di tru tin we Pita bin tok bot - "Yu na Krays, God we de alayv in Pikin" (Matyu 16: 16). Jizos na rial posin en di Baybul na tru. Ol wetin wi nid fo no bot Jizos de insay di Baybul. Ol motalman istri de rawnd Am. Jizos na di men posin we de insay di motalman drama. I no soprayz fo no se di istri bot di wol sheb to tu span den: bifo Krays (BC) en afta Krays (AD).

## Di Aposul Jon

“Insay di biginin, di Wɔd bin de, ɛn di Wɔd bin de wit Gɔd, ɛn di Wɔd na bin Gɔd. I bin de wit Gɔd di biginin. Na tru am mek ɔltin; if i nɔ bin de, dɛn nɔ mek ɛnitin we dɛn dɔn mek. Insay am, layf bin de, ɛn da layf de na di layt fɔ mɔtalman. Di layt de shayn na daknɛs, bɔt di daknɛs nɔ ɔndastand am. Wan man kam we Gɔd ɛn; in nem na Jon. I kam as witnɛs fɔ tɔk bɔt da layt de, so dat ɔlman go biliv tru am. Insef nɔto bin di layt; i kam jɔs as witnɛs fɔ di layt. Di tru layt we de gi layt to ɔlman bin de kam na di wɔl. I bin de na di wɔl, ɛn pan ɔl we na tru am mek di wɔl, di wɔl nɔ bin no am. I kam to wetin na in yon, bɔt in yon nɔ bin tek am. Bɔt stil to ɔl di wan dɛn we tek am, to di wan dɛn we biliv in nem, i gi di rayt fɔ bi Gɔd in pikin dɛn - pikin dɛn we nɔ bɔn frɔm mɔtalman, ɔ we mɔtalman disayd ɔ we man want, bɔt we Gɔd bɔn” (Jon 1: 1-13).

“Di Wɔd bi bɔdi ɛn mek in de wit wi. Wi dɔn si in glori, di glori fɔ di Wan we kɔmɔt frɔm di Papa, we ful-ɔp wit speshal gudnɛs ɛn trut” (Jon 1: 14).

## Jon di Bapɔayz

“I [Jon] ala se, ‘Dis na di wan we a bin se, ‘Di wan we de kam afta mi dɔn pas mi bikɔs i bin de bifo mi.’ Frɔm di ful-ɔp wit in gudnɛs wi ɔl dɔn get wan blesin afta di ɔda wan. Bikɔs na Mozis bin gi di lɔ; di gudnɛs ɛn trut bin kam tru Jizɔs Krays. Nɔbɔdi nɔ eva si Gɔd, bɔt na Gɔd we na di Wan we de nia di Papa, dɔn mek pipul dɛn no am” (Jon 1: 15-18).

“Jizɔs luk to ɛvin ɛn pre Papa, di tɛm dɔn rich. Glori yu Pikin, so dat yu Pikin go gi yu glori. Bikɔs yu gi am pawa oba ɔlman so dat i go gi ɔl di wan dɛn we yu dɔn gi am layf we go de sote go. Na dis na layf we go de sote go: so dat dɛn go no yu, di wangren tru Gɔd, ɛn Jizɔs Krays we yu ɛn. A dɔn briɲ yu glori na di wɔl bay we a dɔn du di wok we yu gi mi fɔ du. ɛn naw, Papa, gi mi glori bifo yu wit di glori we a bin get wit yu bifo di wɔl bigin” (Jon 17: 1-5).

## Paylet, Di Roman Govnɔ

“Dɔn Paylet go bak insay di pales, kɔl Jizɔs ɛn aks am se, ‘Yu na di kiɲ fɔ di Ju pipul dɛn?’ Jizɔs aks am se: ‘Na yu yon aidia, ɔ ɔda pipul dɛn bin tɔk to yu bɔt mi?’ “Mi na Ju?’ Paylet bin ansa am. ‘Na yu pipul ɛn yu edman fɔ prist dɛn bin gi yu to mi. Wetin na di tin we yu dɔn du?’ Jizɔs se, ‘Mi kiɲdɔm nɔ de na dis wɔl. If na so i bi, mi savant dɛn go fet fɔ mek di Ju pipul dɛn nɔ arest mi. Bɔt naw mi kiɲdɔm kɔmɔt na ɔda ples.’ ‘Yu na kiɲ, so!’ i aks am. Paylet bin se. Jizɔs ansa am se, ‘Yu rayt we yu se mi na kiɲ. Infakt, na dis rizin mek dɛn bɔn mi, ɛn na dis rizin mek a kam na di wɔl, fɔ tɛstify di trut. ɔlman we de na di say we di trut de lisiin to mi.’ ‘Wetin na tru?’ “Paylet aks” ( Jon 18: 33-38 ).

## Ju

“Wi get lɔ, ɛn akɔdin to da lɔ de, i fɔ day, bikɔs i se in na Gɔd in Pikin. We Paylet yeri dis, i fred mɔ, ɛn i go bak insay di kiɲ in os. ‘Usay yu kɔmɔt?’ i aks am. i aks Jizɔs, bɔt Jizɔs nɔ ansa am. ‘Yu nɔ gri fɔ tɔk to mi?’ i aks am. Paylet bin se. ‘Yu nɔ no se a get pawa fɔ fri yu ɔ fɔ nel yu pan krɔs?’ Jizɔs ansa am se, ‘Una nɔ bin fɔ get pawa oba mi if dɛn nɔ gi yu am frɔm ɔp. So, di wan we gi mi to yu, sin pas dat’” (Jon 19: 7-11).

Di bigman we kómót Itiopia

“I ansa se, ‘A biliv se Jizos Krays na Gód in Pikin’” (Di Apósul Den Wok [Akt] 8: 37).

Sómari

Dis én bókú óda pat den sho klia wan se Jizos: a) na Gód we mek óltin tru

b) i put in sef dón fɔ kam na di wól insay di we aw mótalman tan

c) i bi di pafékt sakrifays fɔ sin.

“Den du ól dis na dat enibódi we tek am, di wan den we biliv in nem, i gi di rayt fɔ bi Gód in pikin den - pikin den we den bón nótó fróm natura l famili, ó we mótalman disayd ó we man want, bót we Gód bón ” ( Jón 1: 12-13 ).

Kweshón den

1. Profési den we bókú difrén prófet den dón du insay wan pòsin insay wan pòsin pas óndréd ia bifo dis tem na:

Nóbódi nɔ go ebul fɔ tink bót

Nótó fɔ abop pan

Validates the

2. Nyu Testament aywitness den nɔ bin gét bète tin fɔ ták bót Jizos as Gód in Pikin.prophecy

True

False

3. Na Pita nómó bin gri na pòblik se Jizos na Gód in Pikin.

Tru

Falz

4. Wetin mek na Gɔd bin gi Jizɔs ɔl di pawa?

Fɔ fulfil ɔl di rayt we

Gi layf we go de sote go to di wan den we de obe in kɔmand

Alaw am fɔ liv layf we nɔ gɛt sin

5. Uswan pan den tin ya we den tɔk bɔt Jizɔs kɔrɛkt?

Na Jizɔs, Gɔd in Pikin mek ɔltin

Jizɔs put in sef dɔŋ fɔ kam na di wɔl as mɔtalman

Jizɔs bi di pafekt sakrifays fɔ sin

ɔl di tin den we wi dɔn tɔk bɔt

Lɛsin 2

Wetin Sekyula Rayta den Se Bɔt Jizɔs

Ivin if di tin den we di Baybul tɔk na pruf fɔ se Jizɔs na bin rial pɔsin, bɔku pruf de bak ausayd di Baybul we de sho se Jizɔs na bin pɔsin we de tɔk bɔt istri, jɔs lɛk aw di Baybul de sho am. Di ɔda tin den we sɔm pipul den we bin de rayt bɔt istri trade trade we nɔto Kristian bin rayt, de wok togeda pan di tin den we di Baybul tɔk bɔt Jizɔs:

Matyu se “Den bin dɔn nel am pan krɔs ... en we den sidɔm, den bin de wach am de ... frɔm di siks awa te di nayn awa dak oba ɔl di land” (Matyu 27: 35-36; 45-46). Mak bin put am dis we “Wan di siks awa, daknes kam oba di wan ol land te di nayn awa” (Mak 15: 33).

Thallus

Thallus, na Sameritan-bɔrn istriman we bin liv en wok na Rom arawnd AD 52, we Julius Africanus, we na bin Kristian kronografa fɔ di let sekɔn sentiwoɔd, bin kot.1 'Thallus, insay di tɔd buk fɔ in istri dem, eksplen away dis daknes lɛk we di san de klin.' Africanus bin tɔk se i nɔ gri wit di ripɔt we i bin tɔk se di san nɔ go ebul fɔ iklips di

təm we di mun ful-ɔp, jɔs lek aw i bin bi we Jizɔs day di tēm fɔ di Pasova. Di pawa we den tɔk bɔt Talɔs na bikɔs den bin no en tɔk bɔt di tin den we apin we Jizɔs day na di Imperial Siti frɔm di midul pat pan di fɔstēm Kristian den tēm. Di tru tin bɔt di krɔs we den nel Jizɔs pan di krɔs go mɔs dɔn rili no da tēm de, te di wan den we nɔ biliv lek Talɔs bin tink se i impɔtant fɔ eksplen di tin bɔt di daknes as sɔntin we de apin na di wɔl. ... I sɔri fɔ no se, den dɔn tɔn di tray we Talɔs bin tray fɔ bi di men tin we den kin yuz fɔ pruv Jizɔs insay istri en fɔ mek den abop pan di stori we Mak bin tɔk bɔt di daknes we bin de we i day.'2

### Mara Bar-Serapion

“A manuscript in the British Museum preserves di tɛks fɔ wan leta we wan Sirian we nem Mara BarSerapion bin sɛn to in bɔy pikin. Di papa bin sho aw fɔ mek sɛnsman den lek Sɔkratis, Paytagoras, en di kiŋ we get sɛns fɔ di Ju pipul den sɔfa, we i kliɔ se di kɔntɛks sho se na Jizɔs, na fulish tin. ‘Us benifit di pipul den na Atens bin get we den kil Sɔkratis? Angri en sik bin kam pan den as jɔjment fɔ den kraym. Us benifit di man den na Samos bin get we den bɔn Paytagoras? Insay smɔl tēm, den land bin kɔba wit san. Us benifit di Ju pipul den bin get we den kil den kiŋ? Na jɔs afta dat, den bin pul den kiŋdɔm. Gɔd bin blem den tri sɛnsman ya di rayt we: di pipul den na Atens bin day bikɔs den angri; di Samian den bin de ful-ɔp wit di si den; di Ju pipul den, we den dɔn pwel en drɛb den kɔmɔt na den land, de liv skata kpatakpata. ... En di Kiŋ we get sɛns nɔ day fɔ gud; i bin liv pan di tichin we I bin dɔn gi'.3

### Kɔneliɔs Tasitɔs

Wan Roman istriman we bin de frɔm lek AD 50 to AD 100 bin rayt bɔt Nɛro in faya. ‘So, fɔ pul di ripɔt kɔmɔt, Nɛro bin fast di gilty en mek wan klas we den et fɔ den bad bad tin den, we di pipul den bin de kɔl Kristian sɔfa di bɛst we. Krays, we di nem kɔmɔt frɔm, bin sɔfa di bad bad pɔnishment we Taybiricɔs bin de rul na wan pan wi prɔkyura den, Pɔnticɔs Paylatɔs in an'.4

### Plinius Secundus

Wan Roman gɔvnɔ insay AD 112 bin rayt Emparɔ Trajan se ‘Den bin de insay di abit fɔ mit pan wan patikyula de bifo layt kam, we den kin siŋ wan siŋ to Krays as Gɔd en tay dɛnsɛf wit wan siricɔs swɛ fɔ nɔ du eni wiked tin ... afta dat na bin den kɔstɔm fɔ separet, en afta dat den mit bak fɔ it it, bɔt it we na ɔdinari kayn it'.5

### Seutonius

An annalist en di kɔt ɔfisa na di Imperial Os we Adrian bin de rul bin rayt lek di ia 120 afta Krays insay di buk we nem Layf fɔ Klɔdiɔs. ‘As di Ju pipul den bin de mek trɔbul ɔltɛm bikɔs Krestɔs bin de mek den nɔ get wanwɔd, i (Klɔdiɔs) bin drɛb den kɔmɔt na Rom.’6 Dɔn Edwado C. Wɔtɔn bin tɔk se ‘Di rizin we mek den get nem fɔ dis kot na bikɔs Lyuk, we ol lek siksti ia bifo dis tēm, bin dɔn rayt dis sem tin we apin as di rizin we mek di apɔsul Pɔl bin jɔyn wit wan Kristian Ju man en in wɛf we nem Akwila en Prisila ( Di Apɔsul Den Wok [Akt] 18: 1-2 ). Agen, di menshɔn bɔt Krays insay di istri kɔntɛks, den kin si am insay buk den we nɔ de na di Baybul.’7

### Flavius Josephus

Josephus get wan intrestin obshobishon. 'Na dis tem Jizos, we na man we get sens, bin kam, if wi fo kol am man; bikos i bin de du wondaful tin den, i bin de tich pipul den we de tek di trut wit gladi at. I bin win boku Ju pipul den en boku Grik den bak. Dis man na bin di Mesaya. En we Paylet bin don kondem am fo go na di kros bikos wi yon lida den bin tel am fo du dat, di wan den we bin lek am from di fos tem no bin stop. Di tod de, i apia to den layf bak, jos lek aw di profet den bin don tok en tok boku oda wondaful tin den bot am. En ivin naw di rays fo Kristian den, we den gi di nem so, no don day yet.'<sup>8</sup>

Fos Ju en Jentayl Rayta den

Di kot we de kam bien from F. F. Brus soma dis rili klia wan. 'Eni oda tin we den kin tink bot di pruf from di fostem Ju en Jentayl rayta den...i at least establish, fo di wan den we no gri fo witness fo Kristian raytin, di istri kolcho we Jizos inseh get. Som pipul den we de rayt kin ple wit di fayn fayn tin den we den kol 'Krays lay lay stori,' bot den no kin du dat bikos den get pruf den we de na di istri. Di istri bot Krays na as axiomatic [self-evident rd] fo wan istriman we no de tek wan ppsin bete pas oda ppsin jos lek di istri we Julios Siza get. Noto pipul den we de rayt bot istri de mek pipul den no bot di 'Krays lay lay stori.'<sup>9</sup>

Kweshon den

1. Di stori we Matyu bin tok bot aw den bin nel Jizos pan di kros, na tin we Talos bin kot Julios Afrikanos in wod den, na dat.

Tru

Falz

2. Wan Roman istri man we nem Konilyos Tasitos bin rayt se Krays "bin sofa bad bad wan."

Tru

Falz

3. Di wan den we noto Kristian we de rayt buk de gi pruf we de na do na di Baybul we de konfirm di Baybul stori se wan man we get pawa we no kamon bin de na Galili/Judia.

Tru

Falz

4. No Roman, na Ju nomo we de rayt bot istri no sopt di Baybul stori se Pontios Paylet bin nel Jizos pan di kros.

Tru

Falz

5. Josef bin si insay di tin den we i rayt se Paylet bin kondem Jizos fo mek den nel Jizos pan di krös en Jizos bin apia to in disaypul den tri dez afta dat.

Tru

1. F. F. Bruce, Di Nyu Testament Dokument den, Eerdmans, p. 113.
2. Edward C. Wharton, Kristianiti: Wan Klia Kes fo Istri Howard p. 7.
3. British Museum Syriac Mss., F. F. Bruce, Jizos en Kristian Orijin Odasay di Nyu Testament, p. 31.
4. Di Annals en di Istri den, 15:44. From Britannica Gret Buk den, Vol. 15, pej 10. 168.
5. Leta den, 10: 96.
6. Layf fo Klodios, 25: 4
7. Edward C. Wharton, Kristianiti: Wan Klia Kes fo Istri, Howard p. 11.
8. Antik, 18,3. 3.
9. F. F. Bruce, Di Nyu Testament Dokument den. P. 119. Ol di tin den we wi don tok bot na Edward C. Wharton bin tok bot den insay in buk we nem  
Christianity: A Clear Case of History

Lésin 3

Jizos in Fós Layf

Göd tru di profet Ayzaya bin tok se, 'Di Masta in sef go gi yu na sayn: Di vajin go bon pikin en i go bon boy pikin, en i go kol am Amanuel' (Ayzaya 7: 14).

Don Göd sen enjel Gebrel na Nazaret, wan tön na Galili, to wan vajin we bin promis fo mared to wan man we nem Josef, we komot na Devid in pikin. Di vajin in nem na Meri. Di enjel go to am en tel am se, 'A de grit yu, yu we den rili lek! PAPA GÖD de wit una (Lyuk 1: 26-28).

Den bin promis in mama Meri fo mared Josef, bot bifo den kam togeda, den bin si se i get bele tru di Oli Spirit. Bikos Josef in man na bin man we de du wetin rayt en i no bin want fo mek pipul den shem am na poblik, i bin get maynd fo dayvos am kwayet wan. Bot afta i don tink bot dis, PAPA GOD in enjel apia to am na drim en tel am se, 'Josef we na Devid in pikin, no fred fo ker Meri go na os fo bi yu wef, bikos di Oli Spirit de mek i get bele . I go bon boy pikin, en yu fo gi am di nem Jizos, bikos i go sev in pipul den from den sin (Matyu 1: 18-21).

Ol dis bin apin fo mek wetin di Masta bin don tok tru di profet kam tru: "Di vajin go bon pikin en i go bon boy pikin, en den go kol am Amanuel" - we min se, God wit wi (Matyu 1: 23).

## Bon

Den tem den de, Siza Dogstos bin gi wan lo se den fo tek sens pan di wan ol Roman wol. (Dis na di fos tem we den bin kont pipul den we Kwirinos na bin govno na Siria.) En olman go na in yon tonj fo rejista. So, Josef in sef komot na di tonj we nem Nazaret we de na Galili, go na Judia, en go na Betliem we na Devid in tonj, bikos na Devid in os en in famili layn. I bin go de fo rejista wit Meri, we den bin promis fo mared to am en we bin de op fo bon pikin. We den bin de de, di tem rich fo mek den bon di pikin, en i bon in fos boy pikin we na boy pikin. I rap am wit klos en put am na wan ples usay den de it animal den, bikos ples no bin de fo den na di ples usay den de slip ( Lyuk 2: 1-7 ).

## Escape To Egypt

Afta den bon Jizos na Betliem na Judia, insay Kirj Erud in tem, Maji [waiz man den NKJV] we komot na di ist kam na Jeruselem en aks se, 'Usay di wan we den bon fo bi kirj fo di Ju pipul den de ? Wi si in sta na di ist en wi kam fo wship am.' We Kirj Erud yeri dis, in at pwel, en ol Jeruselem wit am (Matyu 2: 1-3).

En we den bin don won den na drim se den no fo go bak to Erud, den go bak na den kontri bay oda rod. We den don go, PAPA GOD in enjel apia to Josef insay wan drim. I se: "Gap, tek di pikin en in mama en ronawe go na Ijpt. Una de de te a tel una, bikos Erud go luk fo di pikin fo kil am' (Matyu 2: 12-13).

## Returning Home to Nazareth

Afta Erud day, wan enjel fo PAPA GOD apia to Josef na Ijpt na drim en tel am se, "Gap, tek di pikin en in mama en go na Izrel land, fo di wan den we bin de tray fo tek di pikin in layf don day." So i grap, tek di pikin en in mama en go na Izrel land. Bot we i yeri se Akilos de rul na Judia in ples fo in papa Erud, i fred fo go de. We den bin don won am na drim, i go na di distrikt na Galili, en i go de na wan tonj we den kol Nazaret. Na so wetin den bin tok tru di profet den bin apin: "Den go kol am Nazaren" (Matyu 2: 19-23).

## Yonj

Evri ia in mama en papa bin de go na Jeruselem fo di Pasova Festival. We i ol 12 ia, den go na di Festival, jos lek aw den kin du. Afta di Festival don, we in mama en papa bin de go bak na den os, di bobo Jizos bin lef na



Jeruselem, bõt den nò bin no bõt dat. Bikòs den bin tink se i de wit den, so den travul go fò wan de. Dòn den bigin fò luk fò am wit den fambul en padi den. We den nò si am, den go bak na Jeruselem fò go luk fò am. Afta tri dez, den si am na di tempul kòt, i sidòm wit di ticha den, de lisiin to den en aks den kwestyòn den. Olman we yeri am bin sòprayz fò si aw i òndastand en di ansa den we i bin de gi. We in mama en papa si am, den sòprayz. In mama tæl am se, "Mi pikin, wetin mek yu trit wi dis kayn we? Mi en yu papa dòn de wòri fò luk fò yu". 'Wetin mek yu bin de luk fò mi?' i aks am. i aks. 'Yu nò bin no se a fò de na mi Papa in os [biznes NKJV]' (Lyuk 2: 41-49)?

Dòn i go dòn na Nazaret wit den en obe den. Bõt in mama bin valyu ol den tin ya na in at. En Jizòs bin get sens en ayt, en Gòd en mòtalman bin lek am (Lyuk 2: 51-52).

Kweshòn den

1. Den bin pròmisi Meri fò mared Josef, bõt bifo den kam togeda, den kam fò no se i get beke (i get beke).

Tru

Falz

2. Den bòn Jizòs na Jeruselem as in na bin Kirij fò di Ju pipul den.

Tru

Falz

3. Jizòs kòmòt na prist in famili layn, na Livayt.

Tru

Falz

4. Bikòs Eròd bin de, Josef bin ker Jizòs en in mama go na Ijipt, en afta Eròd day, den go bak na Izrel.

Tru

Falz

5. We Jizòs ol 12 ia, i aks di ticha den na di tempul kwestyòn den.

Tru

Falz

Lésin 4

Jizos Bigin In Mishon

Baptizim bay Jon di Baptayz

"A de baptayz wit wata," Jon ansa, "bot midul una tinap wan we una no. Na in de kam afta mi, we a no fit fo pul di tøj den na in sandal Dis ol bin apin na Betani we de na di oda say na di Jordan, usay Jon bin de baptayz. Di neks de Jon si Jizos de kam mit am en tel am se, "Luk, God in Ship we de pul di sin na di wol! Dis na di wan we a bin min we a se, 'Man we de kam afta mi don pas mi bikos i bin de bifo mi. Mi sef no bin no am, bot di rizin we mek a kam baptayz wit wata na fo mek i no Izrel'" (Jon 1: 26-28).

Don Jon gi dis testimoni: "A si di Spirit kam doj from evin lek dov en de pan am. A no bin fo don no am, pas nomo di wan we sen mi fo baptayz wit wata tel mi se, 'Di man we yu si di Spirit kam doj pan en lef, na in go baptayz wit di Oli Spirit.'" A don si en a de testify se dis na God in Pikin (Jon 1: 26-34).

Setan Temt am

Don di Spirit ker Jizos go na di dezat fo mek di debul tempt am. Afta we i fast foti dez en foti net, i bin angri. Di posin we de tempt am kam to am en tel am se, "If yu na God in Pikin, tel den ston ya fo bi bred." Jizos ansa se, "Den rayt se: 'Motalman no de liv wit bred nomo, bot i de liv wit ol wetin God de tok.'" Don di debul ker am go na di oli siti en mek i tinap na di ay ay ples na di tempul. I se: "If yu na God in Pikin, trowe yusef doj." Bikos den rayt se: "I go tel in enjel den bot yu, en den go es yu op na den an, so dat yu no go nak yu fut pan ston." Jizos ansa am se 'Den rayt bak se: No test di Masta we na yu God.' Bak, di debul ker am go na wan mawnten we rili ay en sho am ol di kindom den na di wol en den fayn fayn tin den. "Ol dis a go gi yu" i se, 'if yu butu en woship mi.'" Jizos tel am se, "Setan, komot nia mi! Bikos den rayt se: "Una fo woship PAPA GOD we na una God, en sav am nomo." Don di debul lef am, en enjel den kam atend am (Matyu 4: 1-11).

In Mishon

We di debul don don ol dis tempt, i lef am te wan chans tem. Jizos bin go bak na Galili wit di pawa we di Spirit bin gi am, en nyuz bot am bin skata olsay na di kontri. I bin de tich na den sinagog den, en olman bin de prez am. I go na Nazaret usay den men am, en di Sabat de, i go na di sinagog, jos lek aw i bin de du. En i tinap fo rid. Den gi am di skrol we profet Ayzaya rayt. We i opin am, i fen di ples usay den rayt se: 'PAPA GOD in Spirit de pan mi, bikos i don anoynt mi fo prich gud nyuz to po pipul den. I don sen mi fo prich fridom fo di prizina den en fo mek blaynd pipul den si bak, fo fri di wan den we den de mek sofa, fo prich di ia we di Masta go gladi fo am.' Don i rol di skrol,

gi am bak to di savant en sidom. Olman na di sinagag in yay bin de pan am, en i begin fo tel den se, "Tide dis skripcho don apin we una de yeri" ( Lyuk 4: 13-21 from Ayzaya 61: 1-2 ).

### In Parebul dem

Sombodi don se parebul na stori na dis wol wit minin na evin. I tan lek se boku pan di tin den we Jizos bin de tich na parebul. I go bi se di Ju pipul den we bin de tray fo mek God gladi, bin ebul fo ondastand boku pan den parebul den ya, en di bigman den pan rilijon we den at bin de tink mo bot pozishon, pawa, respekt, en moni no bin ebul fo ondastand wetin den min.

### In Miracles

Wetin na bin di rizin fo di Miracles? Yu tink se Jizos bin de tray fo mek pipul den pe atenshon to inself, i bin want in kontri pipul den fo mek am bi den kiq o i bin de du wetin God bin don promis fo sen di anoynted wan?

Boku tem, boku boku pipul den bin de fala Jizos, sontem bikos den bin want fo no mo, den bin de tray fo si 'wetin de insay fo mi?'. o wit want fo get pawa pan politiks if I fo bi kiq. Som pipul den go don biliv se I go bi di Mesaya. Wi kin sheb di witness den fo In mirekul den to tri grup:

### Di Wan we Get di Mirekul

Fo tru, olman bin ful-op wit gladi at en gladi at en den bin gi God glori pas olman. Wan tin we den bin notis na we den klin di ten pipul den we get leprosi we nayn pan den no bin kam bak fo gi God glori.

### Di Wan den we Witness di Mirakul

Di witness den no jqs si di mirekul; den bin no se motalman no ebul fo du am en den bin notis se na God in pawa nomo den go ebul fo du den kayn mirekul den de. Den bin de prez God en gi am glori.

### Di Rilijon Lida den

Den bin de kol di rilijon lida den di Skrayb en Faresi den. Den bin get jentri, pawa, onk, en pipul den bin de prez den. Den bin biliv se Jizos go pwel den neshon, den pozishon, en den pawa. So, den no bin gri fo gri se I komot op o se eni wan pan di mirekul den we I bin de du na from God. Den bin se na di pawa we Debul get. Den bin want fo kil Am bot den bin de fred di pipul den we biliv se i komot from God. Fo don, den bin pwel boku pan den yon tradishon en lo den, (den bin de jnj den na di Sabat, den bin de fen lay lay witness den, den bin de pe moni fo mek den kech am bot den no bin gri fo gi am we den kam bak en gri se na 'blod moni'). Don, den se, 'Le I kam don from di kros en wi go biliv pan am'. Bifo i kam don from di kros, I kam bak to layf afta i day en den stil no gri fo biliv pan am.

### In Enimi den

Di skripçhō den de sho di wan den we bin de agens Krays di tēm we i bin de du in wok na di wōl en we bin de agens in choch afta we i get layf bak en we i go çp na evin.

#### Hērōd (Di Gret)

“Usay di wan we den bōn fō bi kiñ fō di Ju pipul den de? Wi si in sta na di ist en wi kam fō wōship am”. ... We Kiñ Erōd yeri dis, in at pwel ... I sēn den na Betliem en se, “Go en tek tēm luk fō di pikin. As yu si am so, una ripōt to mi, so dat misef go go wōship am”. ... We Erōd no se di majik pipul den dōn pas am, i veks bad bad wan, en i gi çda lō fō kil çl di bōbō den na Betliem en di say den we de nia de we ol tu ia ç çnda, akōdin to di tēm we i lan frōm di Majia (Matyu 2: 2-3; 8, 16 NIV).

#### Di Debul (Setan)

Dōn di Spirit bin ker Jizōs go na di dēzat fō mek di debul tēpt am. Afta we i fast fōti dez en fōti net, i bin angri. Di pōsin we de tēpt am kam to am en se, “If yu na Gōd in Pikin,” ... Agen, di dēbul ker am go na wan mawnten we rili ay en sho am çl di kiñdōm den na di wōl en den fayn fayn tin den. I se: “A go gi yu çl dis if yu butu en wōship mi”. Jizōs tēl am se, “Setan, kōmōt nia mi! Bikōs den rayt se: ‘Una wōship PAPA GōD we na una Gōd, en na in nōmō una fō sav.’” Dōn di debul lef am, en enjel den kam atēnd am (Matyu 4: 1-3; 8-11).

#### Sitizens of Nazareth (Hometown folks)

We Jizōs dōn dōn den parebul ya, i kōmōt de. We i kam na in yon kōntri, i tich den na den sinagōg, so den sōprayz en se, ‘Usay dis Man get dis sēns en den pawaful wok ya? Nōto di kapenta in pikin dis? Nōto In mama kōl Meri? En In brōda den Jems, Josēs, Saymōn, en Judas? En In sista den, nōto den çl de wit wi? So usay dis Man get çl den tin ya?’ So, den bin veks pan Am (Matyu 13: 53-57 NKJV).

#### Judas Iskariot (Wan pan di Apōsul den)

Dōn wan pan di twelv pipul den, we den kōl Judas Iskariot, go to di edman den fō di prist den en se, ‘Wetin una rēdi fō gi mi if a gi am to una?’ En den kōnt 30 silva pat to am. So, frōm da tēm de i bin de fen chans fō sēl am (Matyu 26: 14-16 26: 3-4 NKJV).

#### Faresi, Chif Prist, Elda, Skrayb en Kaōnsil

As den de go, den kam wit wan man to Am, we nō mumu en we get debul. We den drēb di debul, di mumu tōk. En di krawd bin sōprayz en se: “Dēn nō eva si dis kayn tin na Izrēl!” ... Bōt di Faresi den se, “Na di rula fō di debul den de drēb debul den”. ... luk, wan man bin de we get an we dōn dray. En den aks am se: “I rayt fō mēn pōsin di Sabat de?” — so dat den go aks Am. Dōn i tēl den se, ‘Us man de pan una we get wan ship, en if i fōdōm na ol di Sabat de, i nō go ol am en es am çp? So, aw mōtalman valyu pas ship? So, i rayt fō du gud di Sabat.’ Dōn i tēl di man se, ‘Es yu an.’ En i stret am, en i wel lek di çda wan. Dōn di Faresi den go en mek plan agens am, aw den go dōnawe wit am. ... We di edman fō di prist den en di Faresi den yeri in parebul den, den no se i de tōk bōt den. Bōt we den bin de tray fō le an pan am, den bin de fred di krawd, bikōs den tek am as prōfēt (Matyu 9: 32-34; 12: 10-14; 21: 45-46 NKJV).

Dɔn Jizɔs tɔk to di krawd ɛn to in disaypul dɛn se: “Di Lɔ ticha dɛn ɛn di Faresi dɛn sidɔm na Mozis in sidɔm ples. So, ɛnitiɛn we dɛn tɛl una fɔ du, una fɔ du am ɛn du am, bɔt una nɔ du wetin dɛn de du; bikɔs dɛn de se, ɛn dɛn nɔ de du’ ... ‘Bɔt bad fɔ una, Lɔ ticha ɛn Faresi dɛn, we na ipokrit! Bikɔs una de lɔk di Kɪndɔm na ɛvin agens mɔtalman; bikɔs una nɔ de go insay unasef, ɛn una nɔ de alaw di wan dɛn we de kam insay fɔ go insay.’ ... Dɔn di edman fɔ di prist dɛn, di Lɔ ticha dɛn, ɛn di ɛlda dɛn na di pipul dɛn gɛda na di ay prist in os, we dɛn kɔl Kayafas, ɛn dɛn plan fɔ tek Jizɔs wit trik ɛn kil am (Matyu 23: 1-3; 13 -14 NKJV) we de na di Baybul.

Di wan dɛn we bin ol Jizɔs kɛr am go to Kayafas we na di ay prist, usay di Lɔ ticha dɛn ɛn di ɛlda dɛn bin gɛda. Bɔt Pita bin fala am fa fawe te i rich na di ay prist in kɔmpawnd. ɛn i go insay ɛn sidɔm wit di savant dɛn fɔ si di ɛnd. Naw di edman dɛn fɔ di prist dɛn, di ɛlda dɛn, ɛn ol di wan dɛn we bin de na di kɔngrigeshɔn bin de tray fɔ mek dɛn kil Jizɔs bɔt dɛn nɔ si ɛnibɔdi. Ivin if bɔku lay lay witnes dɛn kam bifo, dɛn nɔ fɛn ɛni wan (Matyu 26: 57-60 NKJV).

Kweshɔn dɛn

1. Di mirekul dɛn we Jizɔs bin du sikrit wan.

Tru

Falz

2. Udat na bin Jizɔs in ɛnimi dɛn?

Di kɔmɔn man

Di regilious lida dɛn

3. Di Ju rilijɔn lida dɛn nɔ bin gri fɔ biliv bikɔs

Dɛn nɔ si ɛni wan pan di mirekul dɛn we I bin du

Dɛn bin intres mɔ pan pozishɔn ɛn prestij

Jizɔs nɔ eva tɛl dɛn bɔt dɛn sinful kɔndishɔn

4. Ayzaya bin prɔfesi se Jizɔs fɔ

prich di gud nyuz to di po pipul den

prich fridom fo di prizina den

fo mek blaynd pipul den si bak

fo prich di Masta in ia

ol di tin den we wi don tok bot

5. Setan bin tempt Jizos bot Jizos no bin gri fo du wetin i bin de tempt am.

Tru

Falz

Lekin 5

Di Sin-Ofren – Jizos in sakrifays we de mek posin in at pwel

Arrest

Jizos tel di edman den fo di prist den, di wan den we de gayd di tempul, en di elda den we bin kam fo am se, 'A de lid pipul den we de ton agens di govment, se yu kam wit sod en tik? Evride a bin de wit una na di tempul kot, en una no bin de put an pan mi. Bot dis na yu tem we daknes de rul.' Don den ol am, den ker am go na di ay prist in os (Lyuk 22: 52-54).

Jews Mock Trial

Di man dem we bin de gayd Jizos begin fo provok am en bit am. Den koba in yay en aks am se, "Profesi! Udat nak yu?" En den tok boku oda tin den we de provok am. We di ples begin fo shayn, di bigman den na di pipul den, di edman den fo di prist den en di wan den we de tich di lo, mit togeda, en den lid Jizos bifo den. Den se: "If yu na di Krays, tel wi." Jizos ansa se, "If a tel una, una no go biliv mi, en if a aks una, una no go ansa. Bot from naw, Motalman Pikin go sidom na di pawaful God in raytan." Den ol aks se, "Yu na God in Pikin?" I ansa am se, "Yu rayt we yu se na mi." Don den se, 'Wetin mek wi nid eni oda testimoni? Wi don yeri am from in yon lip' (Lyuk 22: 63-71).

## Roman Trial

Dōn Paylet go bak insay di pales, kōl Jizōs en aks am se, “Yu na di kiŋ fō di Ju pipul dēn?” Jizōs aks am se: “Na yu yon aidia, ɔ ɔda pipul dēn bin tōk to yu bōt mi?” “Mi na Ju?” Paylet bin ansa am. “Na yu pipul en yu edman fō prist dēn bin gi yu to mi. Wetin yu dōn du?” Jizōs se, “Mi kiŋdōm nō de na dis wōl. If na so i bi, mi savant dēn go fēt fō mek di Ju pipul dēn nō arēst mi. Bōt naw mi Kiŋdōm kōmōt na ɔda ples.” “So yu na kiŋ!” Paylet bin se. Jizōs ansa am se, “Yu rayt we yu se mi na kiŋ. Infakt, na dis rizin mek dēn bōn mi, en na dis rizin mek a kam na di wōl, fō testify di trut. ɔlman we de na di say we di trut de lisin to mi” (Jōn 18: 33-37)

Paylet kōl di edman dēn fō di prist dēn, di rula dēn en di pipul dēn, en tēl dēn se, “Una briŋ dis man to mi lēk se i de mek pipul dēn pipul dēn fō tōn agens di gōvment. A dōn chēk am bifo yu en a nō si enitin we go mek yu chaj am. Erōd sēf nō du am, bikōs i sēn am bak to wi; as yu si, i nō du natin we go mek i day. So, a go pōnish am en afta dat a go fri am.” Dēn ala wit wan vōys se, “Away wit dis man! Una fri Barabas to wi!” (Dēn bin dōn put Barabas na jel bikōs dēn bin tōn agens di gōvment na di siti, en bikōs i bin kil am.) Bikōs Paylet bin want fō fri Jizōs, i bin beg dēn bak. Bōt dēn kōntinyu fō ala se, “Na di krōs! Una krōs am na di krōs!” Na di tōd tēm i tōk to dēn se: “Wetin mek? Us kraym dis man dōn du? A nō si eni rizin pan am fō mek dēn day. So, a go mek dēn pōnish am en afta dat a go fri am.’ Bōt wit lawd ala, dēn bin de tray tranga wan fō mek dēn nel am pan di krōs, en dēn ala bin win. So, Paylet disayd fō du wetin dēn want ( Lyuk 23: 13-24 ).

We Paylet bin sidōm na di jōj in sidōm ples, in wēf sēn dis mēsej to am: “Nō get enitin fō du wit da inosēt man de, bikōs a dōn sōfa bōku tide na drim bikōs ɔf am” (Matyu 27: 19).

We Paylet bin want fō satisfay di krawd, so i fri Barabas to dēn. I mek dēn bit Jizōs, en gi am fō mek dēn nel am pan di krōs (Mak 15: 15).

## Krucifixion

Di sojaman dēn kēr Jizōs go na di pales (dat na di Praetorium) en kōl di wan ol sojaman dēn. Dēn put pepul klos pan am, dōn dēn twist wan krawn we get chukchuk en put am pan am. En dēn bigin fō ala pan am se: “Alē, di Ju pipul dēn kiŋ!” Bak en bak dēn bin de nak am na in ed wit stik en spit pan am. Dēn bin fōdōm na dēn ni, en dēn bin de rēspekt am. We dēn dōn provok am, dēn pul di pepul klos en put in yon klos pan am. Dōn dēn kēr am go na di krōs (Mak 15: 15-20).

Dēn kam na wan ples we dēn kōl Gōlgōta (we min Di Ples we di Skul de). Na de dēn gi Jizōs wayn fō drink, we dēn miks wit gal; bōt afta i test am, i nō gri fō drink am. We dēn dōn nel am pan di krōs, dēn sheb in klos dēn bay we dēn put lōt. En we dēn sidōm, dēn kōntinyu fō wach am de. Dēn put di chaj we dēn rayt agens am ɔp in ed: DIS NA JIZOS, DI KING Fō DI JU DēN (Matyu 27: 33-37).

Na di tɔd awa [9:00 AM] we dɛn nel am pan krɔs. Di notis we dɛn rayt bɔt di chaj we dɛn chaj am, bin rayt se: DI KING Fɔ DI JU DɛN (Mak 15: 25-27).

Na di siks awa [nun] daknɛs kam oba di wan ol land te di nayn awa. Nain nain awa, Jizɔs ala lawd wan se: "Elɔi, Elɔi, lama sabaktani?" - we min se, Mi Gɔd, mi Gɔd, wetin mek yu dɔn lef mi (Mak 15: 33-34)?

We sɔm pan di wan dɛn we tinap nia de yeri dis, dɛn se, "Lisin, i de kɔl llayja." Wan man rɔn, ful-ɔp wan sɔnɔj wit wayn vinega, put am pan stik, ɛn gi am to Jizɔs fɔ drink. "Naw lef am in wan. Lɛ wi si if llayja kam fɔ pul am dɔn," i tɔk. Wit wan lawd kray, Jizɔs blo in las briz. Di kɔtin na di tɛmpul bin rɔtin tu pat frɔm ɔp to dɔn. ɛn we di sojaman we bin tinap de bifo Jizɔs, yeri in kray ɛn si aw i day, i se, 'Fɔ tru, dis man na Gɔd in Pikin (Mak 15: 35-39)!

Na bin Pripia De (dat na di de bifo di Sabat). So as ivintɛm de nia, Josef we kɔmɔt Arimatea, we na wan bigman pan di Kaɔnsil, we inɛf bin de wet fɔ Gɔd in Kɔndɔm, bin get maynd ɛn go to Paylet ɛn aks fɔ Jizɔs in bɔdi. Paylet bin sɔprayz we i yeri se i dɔn day. We i kɔl di sojaman, i aks am if Jizɔs dɔn day. We i kam fɔ no frɔm di sojaman se na so i bi, i gi di bɔdi to Josef. So Josef bay sɔm linin klos, pul di bɔdi dɔn, rap am wit di linin ɛn put am na grev we dɛn kɔt wit ston. Dɔn i rol wan ston nia di say we dɛn de go insay di grev (Mak 15: 42-46).

## Resurrection

Afta di Sabat, we di ples klin di fɔs de insay di wik, Meri Magdalin ɛn di ɔda Meri go luk di grev. Wan big big atkwek bin apin, bikɔs wan enjel fɔ PAPA GɔD kɔmɔt na ɛvin kam dɔn ɛn we i go na di grev, i rol di ston bak ɛn sidɔm pan am. I bin tan lek laytin, ɛn in klos bin wayt lek sno. Di gad dɛn bin so fred am dat dɛn shek ɛn tan lek pɔsin we dɔn day. Di enjel tɛl di uman dɛn se: "Una nɔ fred, bikɔs a no se una de luk fɔ Jizɔs we dɛn nel pan di krɔs. I nɔ de ya; i dɔn get layf bak, jɔs lek aw i bin se" (Matyu 28: 1-6).

Na di ivintɛm fɔ da fɔs de de insay di wik, we di disaypul dɛn bin de togeda, wit di domɔt dɛn we dɛn lɔk bikɔs dɛn de fred di Ju pipul dɛn, Jizɔs kam tinap midul dɛn ɛn se, "Pis de wit una!" Afta i tɔk dis, i sho dɛn in an ɛn in sayd. Di disaypul dɛn bin gladi pasmak we dɛn si di Masta. Jizɔs tɔk bak se, "Pis de wit una! Jɔs lek aw di Papa sɛn mi, na so a de sɛn una." ɛn wit dat i blo pan dɛn ɛn se, "Una get di Oli Spirit" (Jɔn 20: 19-22).

A wik afta dat, in disaypul dɛn bin de na di os bak, ɛn Tɔmɔs bin de wit dɛn. Pan ɔl we di domɔt dɛn bin lɔk, Jizɔs kam tinap midul dɛn ɛn tɛl dɛn se: "Pis de wit una!" Dɔn i tɛl Tɔmɔs se, "Put yu finga ya; si mi an dɛn. Es yu an ɛn put am na mi sayd. Stɔp fɔ dawt ɛn biliv." Tɔmɔs tɛl am se, "Mi Masta ɛn mi Gɔd" (Jɔn 20: 26-28)!

## Ascension

Insay mi fɔs buk, Tiofilis, a rayt bɔt ɔl wetin Jizɔs bigin fɔ du ɛn tich te di de we dɛn kɛr am go na ɛvin, afta we a gi instrɔkshɔn tru di Oli Spirit to di apɔsul dɛn we i bin dɔn pik. Afta i sɔfa, i sho inɛf to dɛn man ya ɛn gi bɔku pruf dɛn we go mek i biliv se i de alayv. I bin apia to dɛn fɔ fɔti dez ɛn tɔk bɔt Gɔd in Kɔndɔm. Wan tɛm, we i bin de it wit dɛn, i tɛl dɛn dis lɔ se: "Una nɔ kɔmɔt na Jeruselem, bɔt una wet fɔ di gift we mi Papa dɔn prɔmis, we



una yeri we a de tɔk bɔt. Jɔn bin baptayz wit wata, bɔt afta sɔm dez, una go baptayz wit di Oli Spirit.” So we den mit togɛda, den aks am se: “Masta, yu go mek di Kɪndɔm bak to Izrɛl dis tɛm?” I tɛl den se: “Una nɔ fɔ no di tɛm ɔ di de den we di Papa dɔn sɛt bay in yon pawa. Bɔt una go gɛt pawa we di Oli Spirit kam pan una; ɛn una go bi mi witnɛs den na Jerusɛlɛm, ɔlsay na Judia ɛn Sameria, ɛn te to di end den na di wɔl.” Afta i tɔk dis, den kɛr am go bifo den yay, ɛn wan klawd ayd am fɔ mek den nɔ si am. Den bin de luk ɔp na di skay gud gud wan we i de go, wantɛm wantɛm tu man den we wɛr wayt klos tinap nia den. Den se: “Man den na Galili, wetin mek una tinap ya de luk na di skay? Dis sem Jizɔs we den dɔn pul frɔm una go na ɛvin, go kam bak di sem we aw una si am go na ɛvin’ (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 1: 1-11 ).

Kweshɔn den

1. Di Roman sojaman den we den bin chaj fɔ nel Jizɔs pan di krɔs bin tɔk.

Ustem den Jeas den de go lan se den nɔ go ebul fɔ win wi?

Dis man fɔ rili bad fɔ in rilijɔn lida den we den krɔs am

Fɔ tru dis man na bin Gɔd in Pikin

Wan ɔda insurrectionist lan di had we

2. No rikɔd nɔ de we sho se den bɛr Jizɔs.

Tru

Falz

3. Di mɔnin afta Jizɔs day ɛn bɛr am na wan grev we den bin de gayd,

Atkwek ɛn di grev ston bin rol go

Wan enjɛl fɔ di Masta kam na di wɔl

Di wan den we bin de gayd di grev bin tan lɛk dayman

Jizɔs bin dɔn kam bak to layf - I bin get layf bak

Ol di tin den we wi don tak bot

4. Fa fala in layf bak,

In aposul den

Onred pipul den

Den ol tu

5 bin si Jizos. Nɔbɔdi nɔ bin si Jizos we i de go na evin afta we i get layf bak. Na jos wan klewa stori we In disaypul den mek fa dɛnsɛf.

Tru

Falz

Lɛsin 6

Wɛs ɛn Wɔnin

To di Antichrists (Di wan den we de dinay se Krays na Gɔd)

Na so yu go no Gɔd in Spirit: Evri spirit we gri se Jizos Krays don kam insay bɔdi kɔmɔt frɔm Gɔd, bot ɛni spirit we nɔ gri se Jizos nɔ kɔmɔt frɔm Gɔd. Dis na di spirit fa di wan we de agens Krays, we una yeri se i de kam ɛn ivin naw i don ɔlɛdi de na di wɔl (Jɔn In Fɔs Lɛta 4: 2-3 NIV).

Bɔku pipul den we de ful pipul den, we nɔ gri se Jizos Krays kam wit bɔdi, don go na di wɔl. ɛnibɔdi we tan lɛk dis na di pɔsin we de ful ɛn di wan we de agens Krays (Jɔn In Sekɛn Lɛta 7 NIV).

Enta tru di narrow get. Bikɔs di get wayd ɛn di rod brayt we go mek pipul ɔn ɔnawe wit ɔn, ɛn bɔku pipul ɔn kin pas insay de. Bɔt di get smɔl ɛn di rod we de go na layf smɔl, ɛn na smɔl pipul ɔn nɔmɔ kin si am (Matyu 7: 13-14).

So, pan ɔltin, du to ɔda pipul ɔn wetin yu go want ɔn ɔ du to yu, bikɔs dis de sɔm di lɔ ɛn di Prɔfɛt ɔn (Matyu 7: 12).

To Kristian ɔn

A de beg una, brɔda ɔn, insay wi Masta Jizɔs Krays in nem, ɔ mek una ɔ gri wit una kɔmpin so dat una nɔ go get wanwɔd bitwin una ɛn una go get wanwɔd pafɛkt wan pan una maynd ɛn tink. (Fɔs Lɛta Fɔ Kɔrint 1: 10)

Una ɔ wach ɔ lay lay prɔfɛt ɔn. ɔn kin kam to yu wit ship klos, bɔt insay ɔn at, ɔn na wulf ɔn we get wamat. Bay ɔn frut yu go no ɔn (Matyu 7: 15-16).

A de beg una, brɔda ɔn, ɔ wach di wan ɔn we de mek difrɛns ɛn put tin ɔn we de ambɔg una we de agens di tichin we una ɔn lan. Kip away frɔm ɔn. Bikɔs ɔn kayn pipul ya nɔ de sav wi Masta Krays, bɔt na ɔn yon tin ɔn we ɔn want ɔ it. We ɔn de tɔk fayn ɛn tɔk fayn, ɔn de ful pipul ɔn we nɔ get sens (Lɛta Fɔ Rom 16: 17-18).

Una ɔ wach unasef ɛn ɔ di ship ɔn we di Oli Spirit ɔn mek una bi ovasia. Una ɔ bi shepad ɔ Gɔd in kɔngrigeshɔn, we i bay wit in yon blɔd. A no se afta a go, wayl wulf ɔn go kam insay una ɛn ɔn nɔ go sɔri ɔ di ship ɔn. Ivin frɔm yu yon nɔmba man ɔn go kɔmɔt ɛn chenj di trut ɔ mek ɔn go pul disaypul ɔn afta ɔn. So una de wach! Memba se ɔ tri ia a nɔ ɛva stɔp ɔ wɔn una ɔ nɛt ɛn de wit kray wata (Di Apsul ɔn Wok [Akt] 20: 28-31 ).

A de wɔn ɔlman we yeri di wɔd ɔn na di prɔfɛsi na dis buk: If ɛnibɔdi ad ɛnitin pan ɔn, Gɔd go ad pan am di bad bad tin ɔn we ɔn tɔk bɔt na dis buk. ɛn if ɛnibɔdi tek wɔd ɔn kɔmɔt na dis buk we get prɔfɛsi, Gɔd go pul in pat pan di tik we de gi layf ɛn na di oli siti, we ɔn tɔk bɔt na dis buk (Reveleshɔn 22: 18-19).

Di aks ɔn ɔlredi de na di tik ɔn rut, ɛn ɛni tik we nɔ de bia gud frut, ɔn go kɔt am ɛn trowe am na faya (Matyu 3: 10).

Bikɔs di sinful nature want wetin de agens di Spirit, ɛn di Spirit want wetin de agens di sinful nature. ɔn de agens ɔnsef, so dat una nɔ de du wetin una want. Bɔt if di Spirit de lid yu, yu nɔ de ɔnda di lɔ (Lɛta Fɔ Galeshya 5: 17-18).

Di akt dem we di sinful nature de du klia: mami en dadi biznes, doti en du mami en dadi biznes di we aw God no want; aydol woship en wich; et, no get wanwod, jels, fit fo veks, fo want fo bisin bot densef nomo, fo get wanwod, fo mek pipul den no get wanwod en fo jels; dronk, orgi, en oda tin den we tan lek dat. A de won una, lek aw a bin de won bifo, se di wan den we de liv lek dis no go get God in Kingdom (Leta Fo Galeshya 5: 19-21).

Natin we no klin no go eva go insay de, en enibodi we de du wetin shem o ful no go go insay, bot na di wan den nomo we den rayt den nem na di Ship in buk we get layf (Reveleshon 21: 26-27).

#### To those Relying On Riches

'Bot bad to una we jentri, bikos una don olredi get una komfort. Bad fo una we de it fayn naw, bikos una go angri. Bad fo una we de laf naw, bikos una go kray en kray. Bad fo una we olman tok gud bot una, bikos na so den gret gret granpa den bin de trit di lay lay profet den (Lyuk 6: 24-26).

#### To Rilijon Lida dem

Woe to una, blaynd gayd dem! Una se, 'If enibodi swe to di tempul, i no min natin; bot if enibodi swe wit di gold we den mek na di tempul, den go tay am wit in swe.' Una blaynd fulman den! Uswan pas am: di gold, o di tempul we mek di gold oli? Una se bak, 'If enibodi swe to di olta, i no min natin; bot if enibodi swe fo di gift we de pan am, i fo bi in swe.' Una blaynd man den! Uswan pas am: di gift, o di olta we mek di gift oli? So, enibodi we swe to di olta, de swe to am en oltin we de pan am. En enibodi we swe to di tempul, de swe to di tempul en di wan we de insay de. En enibodi we swe to evin, de swe God in tron en di wan we sidom pan am (Matyu 23: 16-22).

Woe to una, ticha dem fo di lo en Faresi dem, una ipokrit dem! Yu travul oba land en si fo win wan single konvet, en wen im bi wan, yu mek am tu taims pas yu pikin fo hell (Matyu 23:15).

'Bad to una, we de tich di lo en Faresi, una ipokrit! Yu klin di kop en dish na do, bot insay den ful-op wit gridi en fo du tin fo yusef (Matyu 23: 25).

Woe to una, ticha dem fo di lo en Faresi dem, una ipokrit dem! Una lok di Kingdom na evin na motalman fes. Una no de go insay, en una no go mek di wan den we de tray fo kam insay (Matyu 23: 13).

Woe to una, ticha dem fo di lo en Faresi dem, una ipokrit dem! Yu gi wan ten pat pan yu spays - mint, dil en kumin. Bot yu don neglek di tin den we important pas ol na di lo - jostis, sori-at en fetful. Yu fo don praktis di las wan, en no fo lef di fos wan. Una blaynd gaydman den! Yu de swela swet bot yu de swela kamel (Matyu 23: 23-24).

Woe to una, ticha dem fo di lo en Faresi dem, una ipokrit dem! Yu tan lek grev den we den wayt, we luk fayn na do bot insay de ful-op wit dayman bon en oltin we no klin. Na di sem we, na do, yu de si pipul den as posin we de du wetin rayt bot na insay, yu ful-op wit ipokrit en wiked tin (Matyu 23: 27-28).

Kweshon den

1. Udat den na di wan den we de agens Krays?

Di Dɛbul en in enjel den

Chistian den we kam bak bak to wol layf

Di wan den we dinay se Krays na God in Pikin

Spirit den

2. I fayn fo le Kristian den trit pipul den we noto Kristian wit smol respekt.

Tru

Falz

3. Som pipul den, ivin di wan den we de se den na Kristian, go tich bay wilful we no gri wit wetin di Gospel en di Aposul den tich.

Tru

Falz

4. Uswan pan den tin ya na sin?

mami en dadi biznes di we aw God no want

doti en du mami en dadi biznes di we aw God no want

aydol wship en wich

et

no get wanwod

jels

fit fo veks

selfish ambition

dissensions

envy

drunkenness

orgies

ol di tin den we wi don tok bot

5 . Di wan den we de du ol wetin God tel den fo du bot den no de sho se den get sori-at o du wetin rayt, na pipul den we de du wetin rayt.

Tru

Falz

Lesin 7

In Mesej

In di biginin en fə fayv dez Gəđ tək ɔltin fə de en dən se i gud. Na di de we mek siks “Gəđ se, ‘Lə wi mek mətalman lek aw wi tan lek wi” (Jenesis 1: 26). So, Dən, Gəđ, mek man, man en uman, frəm di grən we dən bin dən tək bifo təm fə de. Man bin ivin ebul fə tək to Gəđ. Dən bin gi mətalman instrəkshən fə kia fə di ples we Gəđ dən put am na di wəl. Dən bin təl mətalman se i nɔ fə it di tik we de mek pipul dən no gud en bad.

Bət man bin separet in sef frəm Gəđ we i tən in bak pan Gəđ bay we i nɔ obe di wangren tin we Gəđ təl am nɔ fə du.

Dis sin bin bring fyzikal day en unless man kin somehow rikonsiliet wit God tu spiritual day. Dis rikonsilieshən go nid fə sakrifays bləd. Nɔto jɔs eni sakrifays fə “i nɔ pəsibul fə lə kaw en got dən bləd pul sin kəmɔt.” (Di Ibru Pipul Dən 10: 4)

I go nid pəsın we nɔ get sin fə bi da pafekt sakrifays de. “Yu si, di rayt təm, we wi nɔ bin get pawa, Krays day fə di wan dən we nɔ de du wetin Gəđ want.” (Leta Fə Rom 5: 7)

Tri apɔsul dən, Pəl, Pita en Jɔn, rayt bət Krays in nɔ get sin en sakrifays fə pul sin na di wəl. “Wi de beg una fə Krays se: Una fə mek pis wit Gəđ. Gəđ mek di wan we nɔ get sin, bi sin fə wi, so dat insay am wi go bi pəsın we de du wetin rayt.” ( Səken Leta Fə Kɔrint 5: 20-21 ) “Krays sɔfa fə una, i ləf əgzampul fə una fə fala in step. I nɔ du eni sin, en dən nɔ si eni lay lay tin na in mət’ (Pita In Fəs Leta 2: 21-22). “Bət una no se i apia so dat i go pul wi sin dən. En sin nɔ de insay am.” (Jɔn In Fəs Leta 3: 5)

Jɔn di Baptist na bin ‘Wan vɔys we de kəl na di dezat se, ‘Pripia di rod fə di Masta, mek stret rod fə am” (Matyu 3: 3). I se ‘A de baptayz yu wit wata fə mek yu ripent. Bət afta mi, wan we get pawa pas mi go kam, we a nɔ fit fə ker in sandal. I go baptayz una wit di Oli Spirit en wit faya. In fək we i de blo de na in an, en i go klin in trish flo, gəda in wit insay di stɔ en bɔn di chaf wit faya we nɔ de day.’ (Matyu 3: 11-12)

Fə fala in baptizim we Jɔn bin baptayz fə mek i du ɔl wetin rayt en win di təmteshən we Setan bin put bifo am, Jizɔs bin go bak na Galili en afta dat i go na Nazaret. Insay dən sinagɔg I tek wan skrol en “We i opin am, i fən di ples usay dən rayt se: ‘PAPA GəĐ in Spirit de pan mi, bikɔs i dən anɔynt mi fə prich gud nyuz to po pipul dən. I dən sən mi fə prich fridəm fə di prizina dən en fə mek blaynd pipul dən si bak, fə fri di wan dən we dən de mek sɔfa, fə prich di ia we di Masta go gladi fə am.’ Dən i rol di skrol, gi am bak to di savant en sidəm. ɔlman na di sinagɔg in yay bin de pan am, en i bigin fə təl dən se, ‘Tide dis skripchɔ dən apin we una de yeri.’” (Lyuk 4: 17-21)

So, wetin na dis “gud nyuz to di po wan dən” I bin de prich? I bin de en stil de – Gəđ bi bɔdi en bləd lek ɔl ɔda mətalman. I bɔn frəm uman bət i get bele bay wan akt we di Oli Spirit du nɔto bay man. “I bin gro wit sens en ayt, en i bin lek Gəđ en mətalman” en i bin tək se “A fə de du Mi Papa in biznes” ( Lyuk 2: 49 NKJV en Lyuk 2: 52 NIV) Di Papa in biznes na fə briɔ ɔlman bak insay wan rayt rilayshən wit Dən bifo sin kam na di wəl. Fə du dis, dən fə mek pafekt sakrifays en mətalman fə chenj frəm layf we i de luk fə in sef en we de tən agens am to layf we de abop, obe en rəspekt di wan we go fəgiv dən sin en gi layf we go de sote go. Jizɔs bin se ‘Mi na di rod en di trut en di layf.’ Nɔbɔdi nɔ de kam to di Papa pas tru mi” (Jɔn 14: 6-7). Jizɔs kam to dən en təl dən se, ‘Dən dən gi mi ɔl di pawa we de na evin en na dis wəl. So, una go mek ɔl di neshən dən bi disaypul, baptayz dən insay di Papa en di Pikin en di Oli Spirit in nem, en tich dən fə obe ɔl wetin a dən təl una. En fə tru, a de wit una ɔltem, te di wəl go

dɔn” (Matyu 28: 18-20). Pruf fɔ ɔl dis bin de insay prɔfesi den we bin apin, mirekul den we enimi den bin si en gri wit, en leta in day en ber am na pɔblik en in layf bak we bɔku bɔku In disaypul den bin si.

Bikɔs na in na di We, di Trut, en Di Layf, en bikɔs i get ɔl di pawa na evin en na dis wɔl, en bikɔs nɔbɔdi nɔ bin ebul fɔ kam to di Papa pas tru am, na dat min se wetin den nid frɔm wi fɔ get wi sin den fɔgiv, fɔ mek pis, en fɔ sev? ɔ lek aw di Ju pipul den bin tɔk na Pentikɔst de “we di pipul den yeri dis, den kot den na den at en tel Pita en di ɔda apɔsul den se, ‘Brɔda, wetin wi go du?’ (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 2: 37)

Hear

- Stɔdi diligently en rid wetin Krays prich fɔ den na di wɔd den we de na layf. ɔndastand
- ɔl man den sinful get nɔ obe Gɔd in kɔmand den
- A dɔn sin en a nɔ de liv akɔdin to Gɔd in kɔmand den
- Mi sin go rili mek a day we go de sote go
- A fɔ dɔn fɔgiv fɔ get layf we go de sote go wit Gɔd
- Krays na Di onli we fɔ mi fɔ fɔgiv ɔl mi sin den

biliv Jizɔs

- na bin en na Gɔd
- kam na di wɔl insay flesh as Jizɔs ɔf Nazaret
- liv wit man
- wilfully giv in fisikal layf as di perfekt sakrifais fo mi sin, bi kruz
- bin beri
- Rose from di grev di nomba tri de
- apia to hundreds of in disaypul dem afta im risayz
- ascend bak to evin fɔ de wit di Papa

Ripent

- Chenj mi layf frɔm sin en nɔ obe fɔ trɔst en obe

Kɔnfes

- Aknowledj pɔblik wan mi biliv se Jizɔs na Gɔd in Pikin.

die

- Put mi ol, sinful, wɔl layf

seek



- kɔl Gɔd fɔ fɔgɪv mi fɔ mi sin dɛn bɛr
- bɛr mi sinful layf we a put to day na di grev fɔ baptayz insay wata (imeshɔn) insay di day, bɛr ɛn gi layf bak to Krays we de alaw Gɔd fɔ rayz mi frɔm di grev as nyu krieshɔn.

Receive

- Di Oli Spirit as dipɔsit we de gi garanti wetin get fɔ kam

bi

- Wan nyu Kristian as Gɔd go ad mi as in adopt pikin to di ɔda pikin dɛn insay di Chɔch Krays dɔn establish
- Kɔntinyu fɔ liv stedi ɛn obe ɛn obe To Krays ɛn di

apɔst dɛn tichin "A de beg yu fɔ liv layf we fit fɔ di kɔl we yu dɔn get. bi pɔsin we ɔmbul ɔltogɛda ɛn ɔmbul; Peshɛnt, bia wit unasef wit lɔv. Mek ɔl di tray fɔ kip di wanwɔd we di Spirit get tru di bond fɔ pis" ( Lɛta Fɔ ɛfɪsɔs 4: 1-3.)

Kweshɔn

1. Fɔ mek pipul dɛn gɛt pis to Gɔd, dɛn nid fɔ mek pɔsin we nɔ sin sin, sakrifays in blɔd.

Tru

Falz

2. Bɔku we dɛn de fɔ go na ɛvin bikɔs wan rilijɔn gud lek ɔda rilijɔn.

Tru

Falz

3. Wan pan di las tin dɛn we Jizɔs bin tɔk na 'ɔl di pawa na ɛvin ɛn na di wɔl dɛn dɔn gi mi. So, go ɛn mek ɔl di neshɔn dɛn disaypul dɛn, baptayz dɛn insay di Papa ɛn di Pikin ɛn di Oli Spirit in nem, ɛn tich dɛn fɔ obe ɔl wetin a dɔn tel una."

Tru

Falz

4. Wetin na Krays in mesej?

I kɔmot na ɛvin fɔ kam na di wɔl as man

insay di jɔjment we i go fɔgiv insay di jɔjment we i go fɔgiv ɔlman na dɛn sin

fɔ gi in layf as di wangren sakrifays fɔ man in sin

5. Wetin pɔsin fɔ du fɔ mek dɛn sev am?

Kɔnfes yu biliv se Jizos na God di sin sakrifays we kin fɔgiv sin

chenj yu layf frɔm sin to rayt

bi burried, immersed, baptized, kɔl pan God fɔ fɔgiv

liv fetfully in Krays ɛn In tichin, kɔmand

ɔl di wan dɛn we de ɔp

Kɔnklushɔn

Di Oli Spirit, bay we dɛn kip di Baybul, dɔn mek wi indaykt witnes ɔ pipul dɛn we de wach dɛn tin ya . Mirakul dɛn. Wi nɔ go gri fɔ gri fɔ am lɛk di wan dɛn we de rayt di lɔ ɛn di Faresi dɛn ɔ wi go prez God fɔ di chans we wi get fɔ fɔgiv wi sin dɛn bay we wi de abop pan Am ɛn obe In kɔmand dɛn? Di disishun na wi yon as to usay wi go spɛn tɛm sote go.